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§ 1 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Den utsända dagordningen godkändes. 
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§ 2 
Val av justerare och tid för justering  

Beslut  
Ordföranden Alexander Ojanne (S) och vice ordförande Jan Jönsson 
(L) utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 
justering sker fredag den 13 juni 2025. 
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§ 3 
Förvaltningen informerar  

Beslut  
Nämnden lägger informationen till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialdirektör Veronica Wolgast Carstorp informerar om: 
  

• Ungdomsjouren just nu: 
- Arbetar på Slussen tillsammans med trygghetsvärdar från SAFE 
(Skyddsvärnet). 
- Fokus på parker, bland annat Rålambshovsparken och 
Långholmen, tillsammans med fältassistenter och lokalpolis. 
- Tillsammans med bland annat stadsdelarna har beredskap för 
skolavslutningarna. 
  

• Vuxenuppsökarna just nu: 
- Uppdrag i Hässelby/Vällingby utifrån ÖDS. 
- Fokus på Tanto i sommar. 
  

• Intensivt arbete inför nya SoL – Pilotstadsdelar har haft 
kickoff.    

• Bandhagshemmet 60 år. Ett drogfritt boende med personal 
dygnet runt. Firades den 27 maj med tårta, korvgrillning och 
många besökare. 

• LSS-kollo fyller 50 år, firandet sker 19 juni  
• Kollo för barn från Ukraina även i år.  Äger rum i slutet av 

augusti – planering pågår. 
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§ 4 
Nämndens frågor till förvaltningen  

Beslut  
1. Socialnämnden uppdrar till förvaltningen att besvara 

"Skrivelse angåendeorosanmälningar till socialtjänsten från 
SÄPO" från Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Skrivelse som anmäldes vid sammanträdet: 
  
Skrivelse angående orosanmälningar till socialtjänsten från 
SÄPO 
Yvonne Fernell Ingelström mlfl. (M), Jan Jönsson (L), Kristin 
Jacobsson (C) och Maurice Forslund (KD) 
  
I underrättelsearbetet inom SÄPO uppräcks nu allt fler barn, som 
uppger att de vill begå brott och attentat i olika former. Det handlar 
om yngre barn upp till övre tonåren, som alla är aktiva i olika forum 
på nätet och dessvärre i sammanhang där det förekommer grovt 
våld. De som vill rekrytera barn och unga till brottsligheten är 
skickliga på att snabbt knyta sociala, digitala kontakter med barn i 
alla åldrar, når ut brett och lockar med pengar och makt. 
  
Allt detta har lett till att SÄPO idag gör betydligt fler 
orosanmälningar när det gäller barn och unga, där yngre barn runt 9 
år figurerar. 
  
Regeringens arbete har förbättrat möjligheterna att arbeta med dessa 
grupper dels bl.a. i form av en ny socialtjänstlag med betoning på 
tidiga insatser och i form av lättnader i sekretessen mellan 
myndigheter som behöver samverka för att bättre kunna lösa dessa 
komplexa problem. 
  
Alla dessa verktyg bör kunna förbättra arbetet med att tidigt kunna 
nå fram till barn och ungdomar genom att förhindra att brott de 
facto begås men även på så sätt att barn och ungdomar kan välja en 
annan bana i livet än den kriminella. 
  
En djup tragik vilar över den situation vi ser i samhället just nu för 
dessa barn i riskzonen och de som redan blivit indragna och är på 
brottslig bana. 
  
I boken Barnsoldater av Evin Cetin och Jens Liljestrand (2025) 
finns två citat, som speglar hur de yngre barnen i dessa kretsar 
tänker kring sin situation och omvärlden: 
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”Känslan när jag fick sätta jord på min kompis grav istället för 
hans mamma, hon orkade inte, det var det sämsta jag varit med om. 
Jag var både nervös, irriterad och ledsen. Det värsta var att tänka 
på att han inte skulle få gå på balen i nian, han var så taggad på 
det. Hans liv hade precis börjat och så avslutades det på ett sånt 
sätt” 
Malek, 15 
  
”Egentligen är jag inte rädd, jag skiter i mitt liv, men jag tänker på 
min familj hela tiden. Jag vill inte att de ska spränga utanför 
mamma. Då är det bättre att bara göra.” 
Walid, 13 
  
Med anledning av ovanstående vill vi ställa följande frågor: 

• Har Stockholms stad erhållit orosanmälningar från SÄPO:s 
underrättelsearbete?  – hur ser åldersuppgifterna ut på 
orosanmälningarna? 

• Hur arbetar staden med att upptäcka och nå de ungdomar 
som omfattas av SÄPO:s målgrupp? 

• Vilka åtgärder kommer socialtjänsten vidta för att få skolor 
inklusive förskolor att arbeta brett förebyggande i dessa 
frågor från tidig ålder? 

• Vilka åtgärder kommer att vidtas för att förbättra 
anmälningsbenägenheten hos anställda när det gäller oro för 
barn och ungdomar i skola, förskola och fritids och för att 
även fullfölja en påbörjad anmälan så att socialtjänsten kan 
öppna en utredning i de fall där en utredning bör öppnas? 

• Hur avser man att inkludera upphandlade och övriga 
fristående verksamheter? 
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§ 5 
Remiss av Motion om familjesociala team i förskolan  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/181 
SOF 2025/259 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen.  
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat motionen om familjesociala team i 
förskolan av Kristin Jacobsson och Ismail Ali, (C) till 
socialnämnden för yttrande.  
  
Motionärerna lyfter att det är avgörande med tidiga insatser riktat 
till barn och familjer i riskzon redan i förskolan och föreslår därför 
att familjesociala team inrättas i varje stadsdel. De familjesociala 
teamen innebär en samverkan mellan förskola, vårdnadshavare och 
socialtjänst.  
  
Socialförvaltningen instämmer i motionärernas syn på vikten av 
tidiga och samordnade insatser för barn som far illa eller riskerar att 
fara illa. Ett omfattande utvecklingsarbete pågår inom staden för att 
stärka samverkan mellan förskola och socialtjänst. Ett stödmaterial 
för denna samverkan har tagits fram och sprids nu till berörda 
medarbetare. Flera stadsdelsförvaltningar bedriver lokalt 
utvecklingsarbete, och årliga samverkansdagar samt 
stadsövergripande möten för ledningen inom förskola och 
socialtjänst främjar kunskapsutbyte och strategisk dialog. 
  
Med avstamp i ett uppdrag i budget 2025 gällande socionomer i 
förskolan har förskoleförvaltningen startat ett pilotprojekt med 
syftet att tidigt upptäcka behov hos barn och stärka samverkan 
mellan förskola, socialtjänst och hälso- och sjukvård. Med hänsyn 
till pågående samverkan och utvecklingsarbeten ser 
socialförvaltningen i nuläget inget behov av att utreda inrättandet av 
familjesociala team i förskolan. 
  
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på motionen.  
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Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Magnus Runsten (MP), Jan Jönsson 
(L), och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  
Kristin Jacobsson (C) och Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) 
yrkade 

1. att tillstyrka motionen i sin helhet, samt 
2. att därutöver anföra. 

  
Vi tackar för förvaltningens svar på vår motion och delar 
uppfattningen om vikten av tidiga och samordnade insatser. Men vi 
ifrågasätter skarpt slutsatsen att det inte finns behov av att gå 
vidare med en stadsövergripande reform. Att hänvisa till ett 
tillfälligt pilotprojekt när barn redan nu faller mellan stolarna 
riskerar att ytterligare fördröja insatser som forskningen tydligt 
visar bör sättas in tidigt. Vi har inte råd att vänta. 
  
Vi befinner oss i en verklighet där barn i låg ålder rekryteras in i 
kriminella miljöer, där social misstro mot samhällets stödstrukturer 
breder ut sig och där både skola och förskola får bära ett allt större 
ansvar för att identifiera och hjälpa barn i riskmiljöer. Vi vet också 
att många föräldrar kämpar i sin föräldraroll och att om stödet 
sätts in tidigt kan vi förebygga destruktiva livsval innan det är för 
sent. Tidiga insatser som stärker barn och föräldrar gynnar både 
individer och samhället som helhet. 
  
Förskolan har en särskilt viktig roll eftersom den når majoriteten av 
stadens barn och deras familjer, oavsett social eller kulturell 
bakgrund. Forskning visar att barn med svårare förutsättningar 
gynnas allra mest av en stark och trygg förskola. Det gör just 
förskolan till den naturliga platsen för att samordna stödinsatser 
innan problemen växer sig stora. Att bygga starka barn är alltid 
mer effektivt, och långt mer samhällsekonomiskt lönsamt, än att 
försöka laga trasiga vuxna. 
  
Att barn far illa upptäcks i många fall redan i förskolan. Samtidigt 
är det känt att personal drar sig för att göra orosanmälningar av 
rädsla för hot eller att skada relationen med familjen. Skolpersonal 
vittnar om hot och förföljelse efter att ha följt anmälningsplikten. I 
ett sådant läge måste vi som stad göra mer än att sprida material 
och arrangera samverkansdagar. Vi måste skapa närvaro. En 
socionom som finns där, som känner både personal och familjer, 
som kan stödja i akuta lägen och bygga förtroende över tid, det är 
vad vårt förslag om familjesociala team handlar om. 
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Förvaltningens hänvisning till ett pågående pilotprojekt med 
socionomer i förskolan visar på en god vilja, men projektet är 
begränsat, geografiskt ojämnt och saknar den långsiktiga 
stadsgemensamma struktur som vi föreslår. Vi har inte tid att vänta. 
Den verklighet vi möter kräver att vi agerar nu, inte när ett projekt 
först ska genomföras, följas upp och eventuellt omformas. 
  
Ska vi på allvar förebygga att barn hamnar snett i livet, måste vi 
möta barn och föräldrar med samlat stöd redan i förskolan. Det är 
där vi fortfarande har chansen att bryta mönster innan det är för 
sent. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Kristin Jacobsson (C) och Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna gemensamma 
yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/259-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av motion om 
familjesociala team i förskolan 

• SOF 2025/259-1.1 Motion om familjesociala team i 
förskolan 
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§ 6 
Remiss av Motion om att motverka skuggsamhället  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/383 
SOF 2025/273 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en motion från Maurice Forslund 
(KD) till socialnämnden för yttrande. Motionären menar att stadens 
riktlinjer för ekonomiskt bistånd bör ändras så att möjligheten till 
ekonomiskt bistånd för papperslösa avskaffas och föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar om att avskaffa möjligheten till 
ekonomiskt bistånd för papperslösa. 
  
I stadens nuvarande riktlinjer för handläggningen av ekonomiskt 
bistånd anges att personer som saknar tillstånd att vistas i Sverige 
inte har rätt till ekonomiskt bistånd enligt 4 kap 1 § 
socialtjänstlagen (SoL). Då kommunen har en lagstadgad skyldighet 
att vidta insatser vid akuta nödsituationer anges det i nuvarande 
riktlinjer att dessa personer kan med stöd av 4 kap. 2 § SoL beviljas 
ekonomiskt bistånd för att undvika nöd. I syfte att säkerställa att de 
barn som lever i familjer som saknar tillstånd att vistas i Sverige får 
sin rättigheter tillgodosedda anges det vidare i riktlinjerna att 
berörda barn ska kunna beviljas bistånd upp till skälig levnadsnivå 
samt därutöver en rimlig boendekostnad för familjen.  
  
Förvaltningen bedömer att motionärens förslag inte är förenligt med 
kommunens yttersta ansvar och skyldighet att vidta insatser vid 
akuta nödsituationer enligt 2 kap 1 § SoL. Förvaltningen föreslår att 
socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 
på motionen. 
 

Särskilt uttalande 
Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Sverige är ett land som bygger på rättsstatens principer. Det 
innebär att våra lagar ska gälla lika för alla och att beslut som 
fattas av myndigheter ska respekteras, där ett ja är ett ja och ett nej 
ett nej. Samtidigt är vi ett land som värnar om människovärdet och 
som alltid ska möta människor i utsatta situationer med värdighet. 
Men när vi ser hur ett parallellt skuggsamhälle vuxit fram, där 
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människor lever utan rätt att vara här, ofta under svåra 
förhållanden måste politiken agera. 
  
Vi delar motionens intentioner att Sverige och Stockholm inte kan 
ha ett system där offentligt stöd går till personer som fått avslag på 
sin asylansökan och ändå stannar kvar. Det undergräver 
förtroendet för migrationspolitiken, men framför allt riskerar det att 
cementera utsattheten. Att upphöra med löpande försörjningsstöd, 
som inte är kopplat akuta situationer, till papperslösa handlar inte 
om att blunda för människors nöd, utan om att tydligt markera att 
Sverige är ett land där lagar gäller. 
  
Vi måste i stället fokusera på att erbjuda ett värdigt återvändande 
och stärka insatser som hjälper människor tillbaka till sina 
hemländer när man inte har rätt att vara kvar i Sverige. På så sätt 
kan vi långsiktigt minska skuggsamhället och värna både vår 
rättsstatens principer och människors värdighet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna delar uppfattningen att det kan finnas 
situationer då en person behöver beviljas en insats av kommunen 
för att avhjälpa en akut nödsituation, t.ex. att täcka ett akut 
matbehov eller ett akut behov av boende över natten. Det gäller 
även för personer som visats i Sverige utan uppehållstillstånd. Dock 
bör det då röra sig om ett oplanerat och tillfälligt behov av hjälp, 
och ytterst vara ett led i att personen ska lämna landet eller på 
annat sätt rätta sig efter de beslut som har fattats i 
migrationsprocessen. Det perspektivet saknas helt i stadens 
nuvarande riktlinjer för handläggning av ekonomiskt bistånd. 
Kristdemokraterna beklagar att vänstermajoriteten argumenterar 
utifrån barnkonventionen för att Stockholms stad fortsatt ska ha en 
inriktning som riskerar att upprätthålla ett skuggsamhälle där 
människor kan vistas i Sverige utan att fullt ut vara en del av det 
ordinarie samhället. Vår uppfattning är att den enskildes 
grundläggande behov av trygghet och rättssäkerhet inte är 
tillgodosett i en tillvaro som papperslös. Det gäller inte minst i 
fråga om barn. Det mest medmänskliga staden kan göra är att bidra 
till att papperslösa så snabbt som möjligt reder ut sin legala status, 
vare sig det är i Sverige eller genom att lämna landet. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/273-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Motion om att 
motverka skuggsamhället 

• SOF 2025/273-1.1 Motion om att motverka skuggsamhället 
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§ 7 
Remiss av Promemoria - Ett höjt bidrag vid återvandring  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/60 
SOF 2025/382 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har till socialnämnden remitterat promemorian 
Ett höjt bidrag vid återvandring (Ju2025/00949) för besvarande. 
  
Promemorian föreslår att en ny förordning införs för att ersätta den 
nuvarande regleringen från 1984. Förslaget innebär en kraftig 
höjning av det ekonomiska stöd som kan ges till personer med 
uppehållstillstånd i Sverige som vill återvandra till sitt hemland 
eller ett annat land. Enligt promemorian ska bidraget uppgå till 350 
000 kronor för vuxna och 25 000 kronor för barn. Maxtaket för 
makar och sambor är 500 000 kronor per hushåll samt 600 000 
kronor per familj. 
  
Förslaget syftar till att öka den frivilliga återvandringen och ge 
individer möjlighet till en nystart i livet, samtidigt som det kan bidra 
till att minska utanförskap i Sverige. Regelverket anpassas också för 
att hantera en ökad risk för fusk och missbruk samt felaktiga 
utbetalningar. Förordningsändringarna föreslås träda i kraft den 1 
januari 2026. 
  
Förvaltningen anser att förslaget om höjt bidrag inte kommer att 
påverka förvaltningen nämnvärt, sett till den prognos om ökning av 
återvandringsansökningar som SOU 2024:53 tagit fram. 
  
Förvaltningen bedömer att vägledning och information om frivillig 
återvandring redan hanteras idag inom ramen för socialtjänstens 
serviceskyldighet enligt FL 6 §. 
  
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på remissen.  
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Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Stockholmsliberalerna menar att detta är fel prioritering, både vad 
gäller resursfördelning och uppnått resultat. I en tid då vi behöver 
fler människor i arbete, ett inkluderande samhälle och bättre 
verktyg för att ta tillvara människors driv och kompetens, blir det 
fel väg att satsa på att fler ska lämna landet. Vi hade gärna sett att 
motsvarande resurser investerades i språkutbildning, 
arbetsmarknadsinsatser och boendeintegration. 
  
En motsvarande satsning på integration, utbildning och 
jobbskapande hade kunnat ge oerhört mycket mer – både för 
individen och för samhället i stort. Den statliga utredning som 
ligger till grund för förslaget (SOU 2024:53 – Stöd till invandrares 
utvandring) konstaterar dessutom själv att ett höjt 
återvandringsbidrag sannolikt inte leder till någon märkbart ökad 
återvandring. Detta väcker frågor om både effektivitet och 
prioritering. 
  
Vi behöver politiska förslag som bryter utanförskap – inte som 
cementerar det. Stockholm och Sverige ska inte möta människors 
frustration eller uppgivenhet med en enkelbiljett ut ur landet, utan 
med reformer som ger nya chanser, fler vägar in och stärkt 
framtidstro. 
  
För Liberalerna i Stockholm är det centralt att integrationspolitiken 
utgår från människors rätt att bli en del av samhället – inte från 
tanken att människor i utanförskap bäst hjälps genom att lämna det. 
  

Särskilt uttalande 
Kristin Jacobsson (C) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Centerpartiet i Stockholms stad motsätter sig regeringens förslag 
om ett kraftigt höjt återvandringsbidrag, och anser att det är en 
felriktad åtgärd som riskerar att skada integrationsarbetet i landet 
och staden. Vi tror på en integrationspolitik där möjligheterna står 
i fokus, och nyanlända ska ges möjligheter att snabbt komma in i 
samhället genom arbete, utbildning och kunskaper i svenska. 
  
Vi hade velat se dessa resurser användas för att erbjuda intensiv 
språkundervisning och samhällsorientering från dag ett, att fler 
praktik- och lärlingsplatser skapas i samarbete med näringslivet, 
och att civilsamhällets roll i integrationsarbetet stärks genom 
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långsiktigt stöd till föreningar och organisationer. Att istället 
erbjuda ekonomiska incitament för att människor ska lämna landet 
sänder ut fel signaler – det riskerar att förvärra upplevd känsla av 
utanförskap och minska viljan att bidra till samhället, och få en 
negativ påverkan på förtroendet för myndigheter och kommunala 
verksamheter. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/382-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Promemoria - 
Ett höjt bidrag vid återvandring 

• SOF 2025/382-1.1 Remiss - Promemoria - Ett höjt bidrag vid 
återvandring 
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§ 8 
Remiss av Stockholms stads kemikalieplan 2025-2031  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/145 
SOF 2025/297 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads tredje kemikalieplan syftar till att uppnå målet 
"Ett giftfritt Stockholm" och minska användningen och spridningen 
av skadliga ämnen.  
  
Planen ska följas upp och utvärderas löpande, med hjälp av mått 
och data. Varje verksamhet är ansvarig för sitt eget miljöarbete, 
men kemikaliecentrum på miljöförvaltningen ska stödja 
kemikaliearbetet i nämnder och bolag. Målen med kemikalieplanen 
är: 

• Minska utsläpp och exponering av kemikalier 
• Bidra till en giftfri miljö 
• Skydda människors hälsa och miljön i staden 

  
Socialförvaltningen betonar vikten av att stadens upphandlingar 
genomförs med hänsyn taget till att i möjligaste mån begränsa 
utsläpp och kemikalier. 
  
För socialtjänstens dygnet runt-verksamheter där det vistas barn och 
kvinnor som tillhör den särskilt känsliga målgruppen skulle det med 
fördel kunna finnas någon vägledning kring farliga kemikalier och 
plaster.  
  
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Vi välkomnar att staden tar fram en ny kemikalieplan för åren 
2025-2031. Vi vill dock fokusera på Stockholms stads hantering av 
PFAS, dessa så kallade "evighetskemikalier" som är extremt svåra 
att bryta ner och som utgör ett stort hot mot både miljö och 
folkhälsa. Trots att den föreslagna planen har satt upp målet att 
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minska användningen och spridningen av dessa ämnen, ser vi inte 
tillräckligt tydliga åtgärder eller prioriteringar för att nå detta mål. 
  
PFAS har under åren använts i allt från impregnering av textilier 
och kokkärl till släckskum vid brandövningar. Forskning visar att 
flera av dessa ämnen är cancerframkallande, 
reproduktionsstörande och skadar både djur och människor. 
Dessutom sprids PFAS lätt i miljön och ackumuleras i både vatten 
och mark, där de kan stanna kvar under mycket lång tid. Att städa 
upp efter dessa utsläpp är inte bara tekniskt komplicerat utan också 
enormt kostsamt för staden. 
  
Trots de uppenbara farorna ser vi hur PFAS fortsätter att spridas 
inom Stockholms stad, bland annat genom dagvatten och 
avloppsvatten. Vi anser att staden måste ta ett mycket större ansvar 
för att fasa ut dessa ämnen och minska deras spridning. Enligt 
stadens egen kemikalieplan ska upphandlingar och inköp vara fria 
från PFAS och liknande ämnen, men uppföljningen och 
genomförandet av detta mål anser vi har varit otillräckligt. 
  
Det behövs skärpt tillsyn och kontroll av verksamheter som riskerar 
att släppa ut PFAS i miljön, inklusive identifiering av de största 
utsläppskällorna. Vi ser även behovet av skarpare riktlinjer och 
krav vid upphandling av varor och tjänster med tydligt fokus på att 
eliminera PFAS. Det behövs även särskilda satsningar på att rena 
vatten och jord från PFAS, med hjälp av den ny och innovativ 
teknik och i samarbete med forskare och miljöexperter. 
  
Alla stockholmare ska ha rätten till en giftfri miljö, detta är inte 
bara en fråga om folkhälsa, utan också om rättvisa och ansvar både 
för stockholmare i dag och framöver. De mest utsatta grupperna, 
såsom barn och kvinnor i barnafödande ålder, påverkas i högre 
grad av dessa ämnen. Vi uppmanar därför Stockholms stad att höja 
ambitionen för sitt arbete för att eliminera PFAS från stadens 
verksamheter och miljö. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/297-3 Tjänsteutlåtande - Remiss av Stockholms 
stads kemikalieplan 2025-2031 

• SOF 2025/297-1.1 Framställan - Stockholms stads 
kemikalieplan 2025-2031 

• SOF 2025/297-1.2 MF Tjänsteutlåtande - Stockholms stads 
kemikalieplan 2025-2031 

• SOF 2025/297-1.3 Bilaga - Stockholms stads kemikalieplan 
2025-2031 
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§ 9 
Remiss av Betänkandet Tryggare idrottsarrangemang 
(SOU 2025:46)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/631 
SOF 2025/399 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har bett socialnämnden att svara på remiss av 
Betänkandet Tryggare idrottsevenemang (SOU 2025:46). 
Regeringen beslutade den 7 december 2023 att tilldela en särskild 
utredare uppdraget att överväga och föreslå författningsändringar i 
syfte att minska våldsamheter och andra ordningsstörningar vid 
fotbollsmatcher och andra idrottsarrangemang. 
  
Uppdraget innefattar bland annat att föreslå ändringar i 
bestämmelserna i ordningslagen där brott mot förbudet att inneha 
och använda pyroteknik, kasta in föremål på planen och maskera sig 
regleras. Vidare ska utredningen ta ställning till om 
tillämpningsområdet för tillträdesförbud bör utvidgas i 
bestämmelsen i lagen (2005:321) om tillträdesförbud vid 
idrottsarrangemang samt ta ställning till om möjligheterna att dela 
kamerabevakningsmaterial mellan arenaägare och arrangörer bör 
utökas och utredningen ska även överväga och lämna förslag på 
andra åtgärder som bedöms lämpliga och ändamålsenliga för 
arrangörerna eller andra aktörer att vidta för att stärka säkerheten 
samt förebygga våldsamheter och andra ordningsstörningar vid 
idrottsarrangemang. 
  
Utredningens förslag innebär bland annat: 

• Att maxstraffet avseende brott mot att inneha och använda 
pyroteknik, obehörigt beträda spelplanen, kasta in föremål 
på planen och maskera sig höjs från 6 månaders fängelse till 
ett år. Utredningen föreslår vidare att ansvar för försök, 
förberedelse eller stämpling till samma brott kriminaliseras. 

• Att införa en bestämmelse som innebär att den som begått 
brott mot eller allvarligt trakasserat en funktionär eller 
representant för anordnaren eller idrottsorganisation ska 
meddelas tillträdesförbud. 
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• Den längsta tiden för tillträdesförbud föreslås höjas från tre 
till fem år samt att ett befintligt tillträdesförbud ska kunna 
förlängas med upp till fem år i taget. 

• Att införa en ny lag om idrottsorganisationers behandling av 
personuppgifter vilken skulle ge idrottsorganisationer en 
möjlighet att behandla personuppgifter som innehåller 
brottsuppgifter samt ta del av och behandla personuppgifter 
som förekommer i kamerabevakningsmaterial 

  
Socialförvaltningen välkomnar utredningens förslag men anser att 
repressiva åtgärder bör kompletteras med förebyggande insatser 
som bygger på kunskap och analyser om psykosociala riskfaktorer 
som ökar risken för normbrytande beteenden i samband med idrott. 
Förvaltningen efterfrågar ett tydligare fokus på det sociala 
preventiva arbetet, ökad kunskap om maskulinitetsnormer, 
grupptillhörighet, identitetsskapande samt förslag och åtgärder 
kopplade till det långsiktiga arbetet med målgrupper i riskzon. 
Socialförvaltningen anser att det jämte en tydlig lagstiftning krävs 
förtroendefull samverkan och systematiskt förebyggande arbete som 
vilar på kunskap om de bakomliggande orsakerna till 
supporterproblematik. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/399-3 Tjänsteutlåtande - Remiss av Betänkandet 
Tryggare idrottsarrangemang (SOU 2025:46) 

• SOF 2025/399-2.1 Remiss - Betänkandet Tryggare 
idrottsarrangemang (SOU 2025:46) 
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§ 10 
Remiss av Förbättrad kontroll och uppföljning av privata 
utförare i kommuner och regioner (Statskontoret 2025:7)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/743  
SOF 2025/428 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat en rapport från Statskontoret, 
Förbättrad kontroll och uppföljning av privata utförare i kommuner 
och regioner (Statskontoret 2025:7), till socialnämnden för yttrande.  
  
Statskontoret har på regeringens uppdrag analyserat hur kommuner 
och regioner arbetar med att kontrollera och följa upp privata 
utförare. Arbetet är en central del i att motverka välfärdsbrott, 
oseriösa aktörer och korruption. Utredningen visar att kontrollen av 
privata utförare är avgörande för att förhindra välfärdsbrott och 
stoppa oseriösa aktörer från att etablera sig, säkerställa att 
verksamheten bedrivs effektivt och skydda förtroendet för 
välfärdsystemet. För att stärka kommunsektorns kontroll och 
uppföljning har följande behov identifierats: prioritera kontroll och 
uppföljning högre, förtydliga kommunallagen, stärka kompetensen 
och överväga mer statlig granskning av privata utförare.  
  
Socialförvaltningen ser positivt på att Statskontoret analyserat hur 
kommuner och regioner arbetar med att kontrollera och följa upp 
privata utförare för att kunna stärka kommunsektorns kontroll och 
uppföljning. De fyra områden som identifieras överensstämmer med 
det arbete som idag delvis redan utförs på socialförvaltningen 
avseende uppföljning och kontroll av utförare. I linje med 
Statskontorets förslag ser socialförvaltningen att uppföljningen kan 
stärkas genom att ges ökad strategisk vikt, utökade resurser genom 
statsbidrag, bättre verktyg för kontroll och mer samarbete mellan 
andra kommuner och myndigheter. Socialförvaltningen tillstyrker 
förslaget att kommunallagen förtydligas gällande kommunens 
ansvar för uppföljning och att kommuner bör få utrymme att 
bestämma hur uppföljningsarbetet ska rapporteras internt. Gällande 
stärkt kompetens inom uppföljning instämmer socialförvaltningen 
med Statskontorets förlag, med en önskan om ett förtydligande 
gällande vem som ska bära huvudansvaret för genomförandet av 
kompetensutvecklingen. Socialförvaltningen ser slutligen positivt 
på rapportens förslag om mer statlig granskning av de privata 
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aktörerna, och ser att Inspektionen för vård och omsorg (IVO) är en 
särskilt viktig aktör i detta sammanhang.  
  
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) och Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) lämnade 
ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi välkomnar att frågan om kontroll och uppföljning av privata 
utförare lyfts nationellt och ser det som en viktig del i att stärka 
tilliten till välfärdens aktörer. Statskontorets rapport ger flera 
konkreta förslag som också kan stärka stadens arbete. Samtidigt vill 
vi understryka vikten av att detta arbete kompletteras med ett 
bredare perspektiv – där fokus inte enbart ligger på att upptäcka 
fusk utan också på att förhindra att offentliga resurser missbrukas 
som en del i kriminella ekosystem. 
  
Vi har i tidigare motion lyft fram behovet av att försvåra för så 
kallade möjliggörare – personer som genom sin roll i offentlig eller 
privat sektor möjliggör för kriminella nätverk att agera. Det kan 
röra sig om allt från missbruk av välfärdssystem till 
informationsläckor eller otillbörlig påverkan. Dessa aktörer 
utnyttjar samhällets system, inte alltid genom tydligt fusk, utan 
genom att tänja på gränserna – ibland under hot, ibland för egen 
vinning. 
  
För att upptäcka och förebygga detta behövs ett helhetsgrepp. 
Arbetet med kontroll och uppföljning behöver kopplas till andra 
relevanta delar av stadens arbete, till exempel det 
brottsförebyggande arbetet, inköpsrutiner och system för intern 
kontroll. Vi ser därför ett behov av ett gemensamt forum eller 
strukturerat samordningsansvar för dessa frågor, så att det inte 
fastnar inom enskilda förvaltningar eller bolag. 
  
Slutligen vill vi betona att skyddet mot möjliggörare inte bara 
handlar om kontroll. Det handlar också om att ge stadens 
medarbetare rätt förutsättningar, stöd och kunskap att stå emot 
otillbörlig påverkan och agera när något verkar fel. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/428-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Förbättrad 
kontroll och uppföljning av privata utförare i kommuner och 
regioner (Statskontoret 2025:7) 

• SOF 2025/428-1.1 Statskontorets rapport - Förbättrad 
kontroll och uppföljning av privata utförare i kommuner och 
regioner (2025:7) 
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§ 11 
Årsrapport och revisionsberättelse år 2024 för 
socialnämnden  

Yttrande till revisionen, dnr RVK 2025/39 
SOF 2025/316 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som yttrande till Revisionskontoret över årsrapport 2024. 
2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den kommunala revisionen är kommunfullmäktiges 
kontrollinstrument för att granska den verksamhet som bedrivs i 
nämnder och bolag. Stadsrevisionen har granskat socialnämndens 
ansvarstagande för att genomföra verksamhet enligt 
kommunfullmäktiges uppdrag. 
  
Revisionskontoret bedömer att nämnden i allt väsentligt har bedrivit 
verksamheten på ett ändamålsenligt och från ekonomisk synpunkt 
tillfredsställande sätt. Nämnden bedömer att 14 av 
kommunfullmäktiges 15 verksamhetsmål samt att målet för 
budgetföljsamhet har uppnåtts. 
  
Av revisionens granskning har utvecklingsområden identifierats. De 
mest väsentliga utvecklingsområdena kommer att åtgärdas i 
enlighet med rekommendationerna. 
  
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtande som yttrande till revisionskontoret över årsrapport 
2024. 
  
 

Särskilt uttalande 
Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Det förebyggande arbetet för att motverka att barn far illa börjar i 
tidiga åldrar. Antalet orosanmälningar har fördubblats på tio år 
och det krävs ambitionshöjningar i arbetet för att ge fler unga 
trygga uppväxtvillkor. 
  
En ny socialtjänstlag står för dörren och till följd av en frånvarande 
politisk ledning finns det många skäl till oro över att staden inte är 
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redo för dess införande Det exemplifieras i att man nöjer sig med 
ett och ett halvt år av utredningar kring vilka öppna insatser man 
ska erbjuda i Stockholm. En hög arbetsbelastning för socialtjänsten 
leder till att socialsekreterare inte kan fullgöra sitt uppdrag. I 
alarmerande rapporter konstateras att kommunfullmäktiges 
riktlinjer för socialtjänstens handläggning inte följs i flera delar. 
  
En av fem orosanmälningar ledde inte till utredning efter en 
förhandsbedömning trots att det fanns kvarstående frågor och oro 
eller så pass allvarliga uppgifter att det borde ha föranlett 
utredning omedelbart. Därtill kom enbart en fjärdedel av barnen till 
tals i förhandsbedömningarna vilket vi ser särskilt allvarligt på, 
barnperspektivet i stadens arbete behöver stärkas och inte 
försvagas. Det behövs lokala genomlysningar kring stadsdelarnas 
arbete med förhandsbedömningar av ärenden som rör barn och 
som leds av socialnämnden. 
  
Revisionskontoret konstaterar att nämnden i huvudsak har vidtagit 
åtgärder utifrån revisionens rekommendationer i tidigare års 
granskningar. Att det finns kvarstående åtgärder att vidta trots att 
ett år har passerat är ytterligare ett bevis för majoritetens 
passivitet. De brister som påträffats i årets granskningar är av 
sådan allvarlig grad, i vår mening, att de inte får mötas av samma 
historiska passivitet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/316-5 Tjänsteutlåtande - Årsrapport och 
revisionsberättelse år 2024 för socialnämnden 

• SOF 2025/316-3 Revisionsberättelse för socialnämnden år 
2024 

• SOF 2025/316-1 Årsapport från Stadsrevisionen för 
Socialnämnden 
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§ 12 
Månadsrapport maj 2025  
SOF 2025/49 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner rapporten. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Prognosen baseras på utfallet per 31 maj 2025 samt utifrån dialog 
med samtliga chefer om eventuella avvikelser från budget. 
  
Nämnden prognostiserar totalt ett resultat, efter prognos 
prestationsförändringar, som är ett överskott mot budget med 3,2 
mnkr. 
  
De flesta verksamheterna har en prognos i balans med budget. 
Underskott prognostiseras främst inom område hemlöshet och 
missbruk, jour- och rådgivande verksamhet samt ledning och 
administration. Underskotten täcks inom nämndens budgetram. 
  
Nämnden återkommer i samband med tertialrapport 2 med begäran 
om medel för LSS-kollo och nyanlända. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/49-5 Tjänsteutlåtande - Månadsrapport maj 2025 
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§ 13 
Delegationsordning för socialnämnden  

Reviderad från och med 1 juli 2025 
SOF 2024/343 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner att den reviderade 

delegationsordningen ska gälla från och med den 1 juli 
2025. 

2. Beslut som fattas med stöd av delegationsordningen ska 
anmälas i den ordning som anges i delegationsordningen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden kan med stöd i kommunallagen 6 kap 5 § uppdra åt 
en anställd inom kommunen eller regionen att besluta på nämndens 
vägnar i ett visst ärende eller grupp av ärenden.  
  
I 6 kap 6 § anges om en nämnd med stöd av 5 § uppdrar åt 
förvaltningschefen inom nämndens verksamhetsområde att fatta 
beslut, får nämnden överlåta åt förvaltningschefen att i sin tur 
uppdra åt annan anställd inom kommunen att fatta beslut s.k. 
vidaredelegation. Socialnämnden har 2025-03-24 fastslagit den nu 
gällande delegationsordningen.  
  
Det uppstår kontinuerligt behov av ändringar och kompletteringar i 
nämnders delegationsförteckningar. Ändringar och kompletteringar 
beror i allmänhet på ändringar i reglemente, lagstiftning, 
organisatoriska förändringar eller annat inom förvaltningen som 
påverkar beslutsfattande. De största förändringarna vid denna 
revidering beror på ny socialtjänstlag som börjar gälla den 1 juli 
2025.  
  
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner 
delegationsordningen. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2024/343-7 Tjänsteutlåtande - Delegationsordning för 
socialnämnden 

• SOF 2024/343-7.1 Bilaga 1 - Delegationsordning för 
socialnämnden fr.o.m. 1 juli 2025 

• SOF 2024/343-7.2 Bilaga 2 - Spårade ändringar - 
Delegationsordning för socialnämnden fr.o.m. 1 juli 2025 
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§ 14 
Långvarig hemlöshet  

Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 
SOF 2025/29 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner socialtjänstinspektörernas 

rapport. 
2. Socialnämnden överlämnar rapporten till berörda 

stadsdelsnämnder. 
3. Socialnämnden överlämnar rapporten till övriga 

stadsdelsnämnder för kännedom. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Aktuell kvalitetsgranskning avser handläggningen av vuxna 
personer i långvarig hemlöshet med samsjuklighet och komplexa 
behov inom enheterna för skadligt bruk/beroende vid 
stadsdelsförvaltningarna Enskede-Årsta-Vantör, Farsta, Järva, 
Kungsholmen, Norra innerstaden, Skarpnäck, Södermalm och 
socialnämndens Område hemlöshet. Granskningen baseras på 
genomlysning av 16 individärenden, en fokusgrupp med 
representanter från de granskade förvaltningarna samt intervjuer 
med sakkunniga och ett studiebesök hos Malmö stad. 
  
I merparten av ärendena framkom att socialsekreteraren löpande 
upprätthöll kontakten och erbjöd brukaren insatser. Det var dock 
tydligt i dokumentationen att brukarna i målgruppen ofta hade 
behövt mer tät och stödjande kontakt eftersom deras svårigheter var 
så omfattande. 
  
I fokusgruppen såväl som i ärendegranskningen framkom vidare att 
det finns stora svårigheter rörande samverkan med psykiatrin och 
att brukarna i målgruppen inte alltid får de vårdinsatser de bedöms 
behöva. 
  
Både fokusgruppen och resultatet från ärendegranskningen 
indikerar tydligt att målgruppen samsjukliga i hemlöshet med 
särskilt komplexa behov behöver mer individualiserade 
boendelösningar än vad som finns tillgängligt i ordinarie insatser. I 
många fall behövs omsorg dygnet runt, med personal som har i 
uppdrag och kompetens att möta personerna med individuellt 
anpassat stöd för att brukaren ska kunna bo kvar. 
  
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner denna 
kvalitetsgranskning. 
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Yrkande 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Hanna Egeltoft m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Yrkande 
Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, 
2. att uppdra åt förvaltningen att genomföra åtgärder i enlighet 

med vad som anförs sedan, samt verka för att inrätta 
tvärprofessionella team i samarbete med Region Stockholm 
för målgruppen långvarigt hemlösa, samt 

3. att därutöver anföra. 
  
Staden har mer att göra för att ge rätt stöd till personer i långvarig 
hemlöshet med samsjuklighet och komplex problematik. 
Granskningen visar tydligt att många i målgruppen har behov som 
inte ryms inom ramen för socialtjänstens ordinarie arbetssätt eller 
tillgängliga boendeformer. Det gäller särskilt behovet av mer 
kraftfullt stöd dygnet runt och bemötande som bygger på relation, 
flexibilitet och uthållighet. 
  
Det är därför angeläget att staden stärker stödet till denna grupp 
genom att inrätta särskilda, tvärprofessionella team med kapacitet 
att ge stöd även utanför kontorstid. Sådana team bör ha kompetens 
från både socialtjänsten och hälso- och sjukvården att möta 
målgruppens sammansatta behov, inklusive samsjuklighet och låg 
tillit till myndigheter, och kunna arbeta långsiktigt med 
individanpassade insatser. 
  
Vi har tidigare föreslagit ett treårigt pilotprojekt vid Stockholms 
centralstation, där många hemlösa vistas, för att erbjuda samordnat 
stöd från socialtjänst och sjukvård. Syftet är att nå personer som 
annars faller mellan stolarna och ge dem möjlighet till ett stabilt 
boende och långsiktig vård. 
  
Granskningen visar att det redan idag finns fungerande arbetssätt 
och goda exempel inom staden, såsom samsjuklighetshandläggare 
och USI-samordnare. Dessa funktioner bör utvecklas vidare och 
spridas brett. Samtidigt pekar granskningen på att stödet till 
personer i långvarig hemlöshet ofta präglas av otydlig 
ansvarsfördelning, bristande samordning och avsaknad av 
långsiktighet. För att uppnå större träffsäkerhet, kontinuitet och 
kvalitet behöver staden ta ett helhetsgrepp – där kompetens från 
olika delar av organisationen samordnas och insatserna utgår från 
målgruppens behov dygnet runt. Tvärprofessionella team i 
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samarbete med Region Stockholm med tydligt ansvar och rätt 
mandat kan vara en viktig del i detta arbete. 
  

Yrkande 
Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut, 
2. att reformera utbudet av insatser som ges till långvarigt 

hemlösa i enlighet med vad som anförs nedan, samt 
3. att därutöver anföra. 

  
Hemlöshet är ett samhällsproblem i skärningspunkten mellan 
bostads- respektive socialpolitik och socialtjänsten har inte ensam 
alla verktyg som behövs för att motverka hemlöshet. 
Hjälporganisationer vittnar om att socialt hemlösa är oftare i värre 
skick än tidigare år och frekvensen av psykos är hög. Granskningen 
visar tydligt på det problem som Moderaterna återkommande har 
påpekat, att stadens insatser och batteri av stöd inte har förändrats 
i takt med målgruppernas behov. Stockholm låg en gång i tiden i 
framkant i arbetet mot hemlöshet, det är inte längre här som 
ledartröjan finns. 
  
Rapporten pekar på behovet av utökad samverkan med psykiatrin. 
Vi ser detta som en nödvändighet för att möta komplex 
samsjuklighet. Genom att samarbeta med regionen kan vi 
säkerställa att vård och stöd ges samtidigt, vilket är avgörande för 
att hjälpa dessa individer till ett värdigt liv. Personer som lider av 
allvarlig psykisk ohälsa bollas ofta mellan boenden, psykiatrin och 
gatan. Baserat på en granskning av Faktum utgör bristande kontakt 
med vården ett stort hinder när personer som lider av psykoser ska 
få hjälp enligt lagen om psykiatrisk tvångsvård (1991:1 128 LPT). I 
flertalet LPT-domar anges hemlösheten som ett skäl till fortsatt 
sluten tvångsvård. Samarbetet mellan kommun och region måste bli 
bättre när det kommer till att personer med svår psykisk ohälsa 
skrivs ut. Socialtjänsten i Stockholms stad bör få ett uppdrag att 
stärka samarbetet med Region Stockholm för den här målgruppen. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson (C) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
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Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet 
till förmån för det egna yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/29-1 Tjänsteutlåtande - Långvarig hemlöshet - 
Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 

• SOF 2025/29-1.1 Bilaga - Långvarig hemlöshet - 
Socialtjänstinspektörernas kvalitetsgranskning 
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§ 15 
Barns delaktighet i handläggningsprocessen enligt LSS – 
en kvalitetsgranskning  

Funktionshinderinspektörerna 2025 
SOF 2024/779 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner funktionshinderinspektörernas 

rapport. 
2. Socialnämnden överlämnar rapporten till berörda 

stadsdelsnämnder. 
3. Socialnämnden överlämnar rapporten till övriga 

stadsdelsnämnder för kännedom. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Aktuell kvalitetsgranskning avser barns delaktighet i 
handläggningen av insatserna kortidsvistelse, korttidstillsyn samt 
bostad med särskild service för barn och ungdomar enligt LSS. 
Granskningen är genomförd i stadsdelsförvaltningarna Enskede-
Årsta-Vantör, Farsta, Hässelby-Vällingby och Norra innerstaden. 
Totalt omfattar granskningen 167 unika ärenden, 74 flickor och 93 
pojkar, vilket motsvarar 44 respektive 56 procent. 
  
Granskningen visar på både styrkor och utvecklingsområden hos de 
granskade enheterna.  Det pågår ett utvecklingsarbete kring att 
stärka barnrättsperspektivet på samtliga enheter som ingår i 
granskningen. Granskningen visar flera goda exempel på hur barn 
görs delaktiga i handläggningsprocessen. Att göra barn med 
kommunikationssvårigheter delaktiga i större utsträckning är ett 
utvecklingsområde. Granskningen visar att kunskapen om 
genomförande och dokumentation av barnkonsekvensanalyser 
behöver öka. 
  
Vidare behöver de granskade enheterna säkerställa att det finns 
rutiner och arbetssätt för att öka följsamheten till lagstiftning, 
riktlinjer och lokala anvisningar. Fortsatt arbete behöver också ske 
stadsövergripande genom utbildning, anvisningar och fortsatta 
diskussioner i chefsnätverk. 
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Särskilt uttalande 
Kristin Jacobsson (C) och Jan Jönsson (L) lämnade ett gemensamt 
särskilt uttalande: 
  
Centerpartiet och Liberalerna välkomnar den kvalitetsgranskning 
som genomförts av Stockholms stads funktionshinderinspektörer 
och ser mycket allvarligt på de brister som framkommer i 
rapporten. Vi ser med särskild oro på att bara drygt hälften av 
barnen i de granskade ärendena faktiskt har träffat en handläggare 
i samband med utredning. Det innebär att många barn aldrig får 
möjlighet att komma till tals i beslut som direkt påverkar deras liv. 
  
Det råder stora skillnader mellan stadsdelarna när det gäller hur 
väl man lyckas involvera barn. Enskede-Årsta-Vantör rapporterar 
till exempel att 53 procent av barnen varit delaktiga och fått 
återkoppling, medans Farsta uppnår nästan 80 procent. Det visar 
på bristande likvärdighet i stadens handläggning. Barns rättigheter 
ska inte avhöras var i staden de bor. Staden måste följa upp dessa 
skillnader och säkerställa att goda exempel sprids. 
  
Vidare saknas barnkonsekvensanalyser i två tredjedelar av 
ärendena, trots att sådana analyser är avgörande för att kunna 
väga beslutets påverkan på barnets livssituation. Centerpartiet och 
Liberalerna anser att barnkonsekvensanalyser ska vara 
obligatoriska i alla ärenden där barn berörs, oavsett om beslutet är 
positivt eller negativt. 
  
Det framgår att barn med kommunikationssvårigheter är särskilt 
utsatta i stadens handläggningsprocesser. Rapporten visar att 
handläggare i stor utsträckning saknar kunskap om hur alternativ 
och kompletterande kommunikation kan användas. Även när 
hjälpmedel finns att tillgå används de sällan. Här behövs ett 
kompetenslyft. Det vore därför önskvärt att alla 
stadsdelsförvaltningar säkerställer att det finns kunskap och 
tillgång till olika kommunikationsstöd så att alla barn, oavsett 
förutsättningar, ges en reell möjlighet att vara delaktiga. 
  
Sammantaget visar rapporten att det pågår ett visst 
utvecklingsarbete men det går för långsamt och är för splittrat. 
Centerpartiet och Liberalerna kräver att barns rättigheter enligt 
LSS och barnkonventionen prioriteras högre i stadens arbete. Varje 
barn har rätt att bli lyssnat på, att delta i beslut som rör dem och att 
bemötas på ett sätt som är lättbegripligt, tillgängligt och 
respektfullt. 
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Handlingar i ärendet 
• SOF 2024/779-1 Tjänsteutlåtande - Barns delaktighet i 

handläggningsprocessen enligt LSS - en kvalitetsgranskning 
• SOF 2024/779-1.1 Bilaga - Rapport Barns delaktighet i 

handläggningsprocessen enligt LSS 
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§ 16 
Inriktning av medel för lokala utvecklingsprojekt och 
studieresor 2026 samt redovisning av lokala 
utvecklingsprojekt som avslutats under 2024  
SOF 2025/244 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner redovisning av lokala 

utvecklingsprojekt 2024.  
2. Socialnämnden godkänner förslag till inriktning av medel 

för lokala utvecklingsprojekt och studieresor 2026. 
3. Ärendet delges samtliga stadsdelsnämnder. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämndens arbete med forskning och utveckling (FoU) ska 
bidra till att stötta utvecklingen av stadens socialtjänst. I detta ingår 
lokala utvecklingsmedel (LUM) till projekt och medel för 
utveckling och lärande genom studieresor (MUL) som syftar till att 
utveckla socialtjänsten och öka kunskapen om arbete med olika 
målgrupper. 
  
För 2024 beviljades åtta ansökningar om LUM, varav fem för nya 
projekt och tre som fortsättning på påbörjade projekt. Inriktningar 
rörde olika områden, som digitalt stöd för personer med psykisk 
funktionsnedsättning, utveckling av former för brukarmedverkan 
och metoder för att stärka samarbete med skolan. Därtill beviljades 
åtta ansökningar om MUL för studieresor under 2024 bland annat 
till Göteborg, Antwerpen och London. 
  
Inför 2026 föreslår socialförvaltningen att LUM, som ska bidra till 
utveckling och strategiskt värde för stadens socialtjänst, även ska 
kunna användas för att prova nya arbetssätt och bidra till 
uppfyllandet av ett eller flera av delmålen i projektet Framtidens 
socialtjänst. Prioriterade områden att ansöka om är förebyggande 
insatser, klientcentrering, samordning av stöd och insatser, samt 
behovskartläggningar och utvärderingar. 
  
Utlysningen för 2026 års medel öppnade den 5 maj 2025 och 
föreslås pågå till den 3 september 2025. Socialförvaltningen föreslår 
att socialnämnden godkänner förslag på inriktning av LUM och 
MUL 2026, samt redovisning av lokala utvecklingsprojekt år 2024. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/244-2 Tjänsteutlåtande - Inriktning av medel för 
lokala utvecklingsprojekt (LUM) och studieresor (MUL) 
2026 samt redovisning av lokala utvecklingsprojekt som 
avslutats år 2024 

• SOF 2025/244-2.1 Bilaga 1 - Slutrapport LUM. Tidigt stöd 
till minderåriga EU-medborgare, Norra innerstaden 

• SOF 2025/244-2.2 Bilaga 2 - Handläggarstöd i arbetet med 
minderåriga EU-medborgare som vistas i en gatumiljö 

• SOF 2025/244-2.3 Bilaga 3 - Slutrapport LUM. Utveckla 
arbetssätt och metoder inom området rehab. Järva 

• SOF 2025/244-2.4 Bilaga 4 - Processbeskrivning. 
Verktygslåda för områdets rehabarbete. Järva 
stadsdelsförvaltning 

• SOF 2025/244-2.5 Bilaga 5 - Övergripande målsättningar 
och delmål. Framtidens socialtjänst 
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§ 17 
Deltagande i kvalitetsutmärkelsen 2025  
SOF 2025/387 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner att Ungdomsjouren deltar i 

kvalitetsutmärkelsen 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 25 november 2025 utses vinnarna i årets kvalitetsutmärkelse. 
Kvalitetsutmärkelsens syfte är att stimulera och uppmuntra det 
systematiska kvalitetsarbetet och en långsiktigt hållbar utveckling. 
Genom att delta i Kvalitetsutmärkelsen synliggör och utvecklar 
verksamheten sitt systematiska kvalitetsarbete. Verksamhet som vill 
delta ska meddela detta till berörd förvaltning eller bolag i staden. 
Deltagandet ska anmälas i respektive nämnd eller styrelse. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/387-1 Tjänsteutlåtande - Deltagande i 
kvalitetsutmärkelsen 2025 
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§ 18 
Tillsynsplan för serveringstillstånd 2025  
SOF 2025/401 
 

Beslut  
1. Socialnämnden antar tillsynsplan för serveringstillstånd 

avseende år 2025. 
2. Tillsynsplanen översänds till Länsstyrelsen i Stockholms 

län. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Av 9 kap 2 § tredje stycket alkohollagen (2010:1622) framgår att 
kommunen ska upprätta en tillsynsplan för serveringstillstånd. 
Tillsynsplanen ska lämnas till länsstyrelsen. Tillsynsplanen ska vara 
antagen och följas upp av ansvarig nämnd. 
  
Tillståndsenheten inom Socialförvaltningen lämnar härmed 
beskrivning av hur tillsynsarbetet genomförs och förslag på en 
tillsynsplan för år 2025. Förvaltningen föreslår att nämnden 
godkänner den. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/401-1 Tjänsteutlåtande - Tillsynsplan för 
serveringstillstånd 2025 

• SOF 2025/401-1.1 Bilaga - Stockholms stads tillsynsplan för 
år 2025, tillsyn av restauranger med serveringstillstånd 
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§ 19 
Tillsynsplan för tobak och liknande produkter samt folköl 
och tobaksfria nikotinprodukter 2025  
SOF 2025/402 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

tillsynsplan 2025. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Syftet med tillsyn och kontroll enligt lag (2018:2088) om tobak och 
liknande produkter, lag (2022:1257) om tobaksfria nikotin-
produkter, alkohollagen (2010:1622) samt lag (2009:730) om 
handel med vissa receptfria läkemedel är att förebygga och 
korrigera brister som kan uppstå vid försäljning av tobak och 
liknande produkter, folköl, tobaksfria nikotinprodukter och vissa 
receptfria läkemedel. Tillsynsarbetet ska underlätta tillstånds-
havarnas och näringsidkarnas arbete och verksamheter så att de 
enkelt ska kunna tillämpa de regler som gäller. Tillsynsplanerna ska 
bidra till att tillsynsarbetet sker strukturerat med mätbara och 
uppföljningsbara mål. Tillsynsplanerna tar också upp förvaltningens 
arbete med kontrollköp. 
  
Tillsynen består av inre och yttre tillsyn. Varje försäljningsställe får 
minst ett tillsynsbesök per år. En del av tillsynen och kontrollen 
innebär ett förebyggande arbete med syfte att informera och göra 
näringsidkarna uppmärksamma på de krav som finns i respektive 
lagstiftning, så att brister i verksamheten inte ska uppstå. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/402-1 Tjänsteutlåtande - Tillsynsplan för tobak 
och liknande produkter samt folköl och tobaksfria 
nikotinprodukter 2025 

• SOF 2025/402-1.1 Bilaga 1 - Tillsynsplan tobak och 
liknande produkter Stockholms stad 2025 

• SOF 2025/402-1.2 Bilaga 2 - Tillsynsplan folköl Stockholms 
stad 2025 

• SOF 2025/402-1.3 Bilaga 3 - Tillsynsplan tobaksfria 
nikotinprodukter Stockholms stad 2025 

• SOF 2025/402-1.4 Bilaga 4 - Tillsynsplan vissa receptfria 
läkemedel Stockholms stad 2025 
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§ 20 
Rapportering av ej verkställda beslut enligt Lag 
(1993:387) om stöd och service till vissa 
funktionshindrade (LSS) samt Socialtjänstlagen (SoL), 
kvartal 1 år 2025  

Kvartal 1, 2025 
SOF 2025/403 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner stadsdelsnämndernas 

rapportering av ej verkställda gynnande beslut enligt 9 § och 
rapportering enligt 28 f § LSS samt 4 kap 1 § SoL, kvartal 1 
år 2025. 

2. Socialnämnden överlämnar stadsdelsnämndernas och 
socialnämndens rapportering av ej verkställda gynnande 
beslut till kommunfullmäktige. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Antalet ej verkställda beslut enligt LSS uppgick kvartal 1, 2025 till 
119 stycken vilket är en minskning med 66 beslut jämfört med 
kvartal 1, 2024 och en minskning med 33 stycken jämfört med 
kvartal 4, 2024. 
  
Antalet ej verkställda beslut enligt SoL uppgick kvartal 1, 2025 till 
111 stycken. Vilket är oförändrat antal jämfört med kvartal 1, 2024 
och en minskning med 25 stycken jämfört med kvartal 4, 2024. 
  
Anledning till minskning av antalet ej verkställda beslut enligt LSS 
är en minskning av ej verkställda beslut för insatserna bostad för 
vuxna, barnboende, kontaktperson, daglig verksamhet, 
korttidstillsyn och ledsagarservice. Insatserna avlösarservice, 
korttidsvistelse och personlig assistans har däremot ökat i antal sen 
senaste rapporteringen. 
  
Anledning till minskning av antalet ej verkställda beslut enligt SoL 
är en minskning av ej verkställda beslut i annat bistånd, bostad 
(IFO), hemtjänst, kontaktperson, ledsagning, permanent bostad och 
öppenvård. Boendestöd, kontaktfamilj, korttidsboende och 
sysselsättning har ökat i antal. Stödboende har inte förändrats i antal 
sen senaste rapporteringen. 
  
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner rapporteringen 
av ej verkställda beslut enligt LSS och SoL, kvartal 1, 2025 och att 
rapporteringen överlämnas till kommunfullmäktige. 
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Handlingar i ärendet 
• SOF 2025/403-1 Tjänsteutlåtande - Rapportering av ej 

verkställda beslut enligt LSS samt SoL, kvartal 1 år 2025 
• SOF 2025/403-1.1 Bilaga 1 - Ej verkställda beslut enligt LSS 

kvartal 1 2025 
• SOF 2025/403-1.2 Bilaga 2 - Ej verkställda beslut enligt SoL 

kvartal 1 2025 
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§ 21 
Skrivelse angående tillsyn i familjehem  

Svar på skrivelse från Moderaterna 
SOF 2025/294 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Andréa Hedin m.fl. (M) har i en skrivelse till socialnämnden 2025-
03-17 ställt frågor om tillsyn i familjehem.  
  
Staden har inte tillgång till statistik över antalet eller andelen 
oanmälda hembesök hos familjehemsplacerade barn. Oanmälda 
hembesök redogörs för i det enskilda barnets akt genom en 
journalanteckning. Uppgiften registreras inte på något annat sätt 
varför det inte går att ta ut övergripande statistik.  
  
Stadsdelsförvaltningarna använder möjligheten att göra oanmälda 
hembesök i liten utsträckning och endast vid indikation på att allt 
inte står rätt till i familjehemmet. 
  
I detta sammanhang kan vikten för socialtjänsten att noga följa 
vården inte nog understrykas. Socialtjänsten måste vara lyhörd för 
signaler som kan tyda på att barnet far illa i familjehemmet och 
samtidigt är det viktigt att kontakten mellan socialtjänsten och 
familjehemmet inte präglas av misstänksamhet och kontroll. Den 
bästa insynen i hur barnet har det uppnås genom ett öppet och 
förtroendefullt samarbete mellan familjehemmet och socialtjänsten. 
När ett barn placeras i samhällsvård ska en särskild 
socialsekreterare utses åt barnet. En god relation mellan barnet och 
den särskilt utsedda socialsekreteraren krävs för att barnet ska våga 
ta kontakt, ha förtroende för och lita på socialsekreteraren. En god 
relation till det placerade barnet är betydelsefull för att 
socialsekreteraren ska kunna se hur barnet har det och upptäcka om 
något inte är som det ska. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/294-3 Tjänsteutlåtande - Skrivelse angående 
tillsyn i familjehem 

• SOF 2025/294-1 Skrivelse angående tillsyn i familjehem 
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§ 22 
Skrivelse angående alarmerande ökning av 
vårdavvikelser inom LSS/SoL-hälsan  

Svar på skrivelse från Sverigedemokraterna 
SOF 2025/295 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Tapani Juntunen och Emelie Wassermann (båda SD) har i skrivelse 
från 2025-03-17 ställt frågor till socialnämnden med rubriken 
”Alarmerande ökning av vårdavvikelser inom LSS/SoL-hälsan”.  
  
I svaret redogör förvaltningen för att ett nytt IT-stöd som införts 
2024 har underlättat för omsorgens medarbetare att rapportera 
vårdavvikelser varför de har ökat till antalet. Förvaltningen redogör 
även för att det saknas statistik över samband mellan 
läkemedelshändelser och bristande kunskaper i svenska. Den stora 
majoriteten av läkemedelshändelser är kopplad till organisatoriska 
orsaker. Vidare beskrivs arbetet med fallförebyggande åtgärder 
samt insatser för att minska risken för uteblivna vårdåtgärder. 
Avtalsförhållanden mellan förvaltningen och Familjeläkarna i 
Saltsjöbaden AB redogörs för och utbildning av personal inom 
LSS/SoL-hälsan avseende rapporteringsskyldighet av 
vårdavvikelser och missförhållanden samt personalens kunskap om 
trycksår och hur den typ av vårdskada ska rapporteras beskrivs. 
Slutligen redogör förvaltningen för det ständigt pågående arbetet 
med att tillgodose kompetensförsörjningsbehovet inom LSS/SoL-
hälsan samt förvaltningens arbete med att säkerställa en god och 
nära vård. 
 

Särskilt uttalande 
Tapani Juntunen (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Vi vill tacka förvaltningen för det utförliga svaret på vår skrivelse. 
  
Vi uppfattar att en stor orsak till ökningen av inrapporterade 
vårdavvikelser beror på införandet av nytt IT-system för 
rapportering av vårdavvikelser. Det nya systemet verkar ha fallit ut 
väl då vi noterar en stor ökning av inrapporterade avvikelser. 
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Gällande specifikt Trycksår, så förstår vi av förvaltningens svar att 
dessa kan uppstå i andra delar av vård och omsorgskedjan, som då 
har ansvar för att hantera inrapportering och direkta åtgärder. 
Vidare skriver förvaltningen att Trycksår kan hanteras som en Lex 
Sarah om det uppstått under en social insats. 
  
Vi vill dock ändå påkalla förvaltningens uppmärksamhet på 
följande. Om man går in på stadens hemsida under LSS-hälsan, 
under kommunal primärvård, och söker upp information som ges 
till omsorgspersonal, (under fliken Information till 
omsorgsverksamheter som har LSS/SoL-hälsan som vårdgivare), så 
finns instruktioner och exempel på sådant som måste rapporteras 
in. Dock finns inte specifikt ordet Trycksår med. Vi tycker detta är 
en brist i den digitala informationen som ges till omsorgspersonal. I 
synnerhet om man sen specifikt följer upp Trycksår under en helt 
egen kategori. 
  
Vi känner oss tveksamma till om dagens hantering gällande 
rapportering av trycksår är tillräcklig. Vi menar att inrapportering 
av trycksår borde ske oavsett om sen ansvaret för ett trycksår ligger 
hos en annan vårdenhet, eller om trycksåret uppstod vid en social 
insats och man har upprättat en Lex Sarah. Vi menar att detta sätt 
att hantera trycksår, också är en orsak till att det finns så få 
inrapporterade fall av trycksår. Den kategori som detta berör är 
personer med olika funktionshinder, och de kommer att behöva 
interagera med olika vårdenheter, daglig verksamhet, ett 
gruppboende etc. Vi menar att detta kräver att man har en 
sammanhållen rapportering och framtagande av statistik, för att 
inte brukare ska falla mellan stolarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/295-3 Tjänsteutlåtande - Skrivelse angående 
alarmerande ökning av vårdavvikelser inom LSS/SoL-hälsan 

• SOF 2025/295-1 Skrivelse angående alarmerande ökning av 
vårdavvikelser inom LSS/SoL-hälsan 
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§ 23 
Reviderat genomförandeärende - En ny gruppbostad för 
personer med funktionsnedsättning enligt lagen om stöd 
och service (LSS 9:9) i Enskede-Årsta-Vantör, 
Skedviksvägen  

Anmälningsärende 
SOF 2024/423 
 

Beslut  
1. Socialnämnden lägger informationen till handlingarna 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen och Enskede-Årsta-Vantörs Stadsdelsnämnd 
beslutade i augusti 2024 att genomföra en ny gruppbostad enligt 
LSS. Efter ytterligare utredningar har en ny kalkyl tagits fram som 
visar att den årliga hyran för stadsdelsförvaltningen ökar från 
tidigare beräknade 1,1 miljoner kronor till cirka 1,5 miljoner kronor. 
  
Med anledning av denna kostnadsökning presenterar 
stadsdelsförvaltningen ett reviderat genomförandeärende och 
behöver fatta ett nytt beslut gällande hyran. Socialnämnden lägger 
informationen till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2024/423-3 Reviderat genomförandeärende - En ny 
gruppbostad för personer med funktionsnedsättning enligt 
lagen om stöd och service (LSS 9:9) i Enskede-Årsta Vantör 

• SOF 2024/423-3.1 Bilaga - EÅV tjänsteutlåtande_ Reviderat 
genomförandeärende - En ny gruppbostad för personer med 
funktionsnedsättning enligt lagen om stöd och service (LSS 
9:9) i Enskede-Årsta-Vantör 
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§ 24 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Nämnden lägger anmälningarna till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

• Kontorsutlåtande - Remiss av Slutbetänkandet - Frihet från 
våld, förtryck och utnyttjande (SOU 2025:28) 

• Yttrande mål 7098-25 
• Beslut om fördelning av statsbidrag för förstärkta 

familjerätter och våldsförebyggande familjerådgivning 2025 
• Beslut om fördelning av statsbidrag för en mer förebyggande 

och kunskapsbaserad socialtjänst 2025 
• Svarsskrivelse_Granskning NDS program för hållbar 

stadsutveckling 2025 
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§ 25 
Anmälan av protokoll och samverkan  
SOF 2025/2 
 

Beslut  
Nämnden lägger anmälan av protokoll och samverkan till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/2-29 Protokoll från individutskottet 2025-05-20 
• SOF 2025/2-30 Protokoll från individutskottet 2025-05-23 
• SOF 2025/2-32 Protokoll från tillståndsutskottet 2025-05-21 
• SOF 2025/2-33 Protokoll från förvaltningsgruppen 2025-06-

04 
• SOF 2025/2-34 Protokoll från funktionshinderrådet 2025-06-

05 
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§ 26  
Redovisning av delegeringsbeslut  
Sammanfattning  
Inga delegationsbeslut anmäldes till detta sammanträde. 
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§ 27 
Gemensam upphandling av Avhopparverksamhet  

Upphandlingsdokument - Avhopparverksamhet som 
insats för individer som har valt att lämna organiserad 
brottslighet och/eller våldsbejakande extremistiska 
miljöer och grupperingar 
SOF 2023/566 
 

Beslut  
1.     Socialnämnden godkänner upphandlingsdokument för 
avhopparverksamhet. 
2.     Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att fatta 
tilldelningsbeslut, vid behov avbryta upphandling och teckna avtal 
med godkänd leverantör. 
3.     Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att för 
nämndens räkning besluta om: 

-     förlängning, hävning samt uppsägning av avtal, 
-     partsbyte samt underteckna avtal om partsbyte, 
-     ändringar och tillägg till avtal som är förenliga med 
upphandlingslagstiftningen samt 
-       mindre justeringar av avtal 

4.     Socialnämnden ger socialdirektören möjlighet till delegering 
av åtgärderna i punkt 3.  
5.     Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden, tillsammans med stadens stadsdelsnämnder, 
föreslås gemensamt upphandla avhopparverksamhet med syfte att 
ge stöd till personer som vill lämna organiserad brottslighet 
och/eller våldsbejakande extremistiska miljöer och grupperingar. 
  
Stockholm stad har de senaste åren sett en ökning av enskilda som 
önskar bryta sig loss ifrån en kriminell gruppering och/eller en 
kriminell livsstil. Stockholms stad bedömer även att det finns ett 
fortsatt behov varför denna upphandling genomförs. 
  
Under år 2024 köpte staden enligt preliminära siffror platser inom 
avhopparverksamhet för cirka 14 miljoner kronor. Det beräknas att 
det totala kontraktsvärdet för ramavtalet uppgår till cirka 99 
miljoner kronor. 
  
Upphandlingen görs på uppdrag av socialnämnden enligt lag om 
offentlig upphandling (LOU). Utvärderingen av det ekonomiskt 
mest fördelaktiga anbudet kommer att ske utifrån 
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utvärderingsgrunden pris. För upphandlingen föreslås bifogat 
upphandlingsdokument. 
 

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) och Yvonne Fernell Ingelström m.fl. (M) lämnade 
ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi vill lyfta vikten av att säkerställa trygga och verkningsfulla 
insatser inom avhopparverksamheten. Att placera flera personer 
med koppling till samma kriminella nätverk eller konfliktstruktur på 
samma eller närliggande ort innebär stora risker – både för 
personernas egen säkerhet och för verksamhetens effektivitet. 
  
När flera avhoppare placeras tillsammans kan det leda till 
spänningar, hot och i värsta fall våld, vilket urholkar förtroendet 
för insatsen och försvårar en väg ut ur kriminalitet. Staden behöver 
ha tydliga riktlinjer och god samverkan mellan ansvariga aktörer 
för att undvika sådana situationer och kunna anpassa insatserna 
utifrån individens bakgrund och hotbild. 
  

Särskilt uttalande 
Kristin Jacobsson (C) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Centerpartiet är positiva till att det görs en gemensam upphandling 
för stadens avhopparverksamhet. Samtidigt vill vi lyfta behovet av 
att det i en sådan upphandling särskilt ställs krav på kunskap kring 
kvinnors roll i gängkriminalitet. Det är viktigt att hänsyn tas både 
till kvinnors kriminella handlingar och det kriminella tankemönster 
som kan finnas, liksom till den särskilda utsatthet som kvinnor i 
gängkriminella miljöer ofta befinner sig i, med inslag av 
relationsvåld och en omfattande hotbild. 
  
De senaste åren har kvinnors roll i gängkriminella miljöer särskilt 
uppmärksammats och endast en mycket liten del av de som får stöd 
i Stockholm stads avhopparprogram är kvinnor. Ofta kan det vara 
fördomar som ligger bakom; man ser helt enkelt inte kvinnors roll i 
kriminaliteten och kvinnor blir utan stöd att hoppa av. Man ser 
kanske relationsvåldsutsatthet men inte det kriminella 
tankemönstret hos dessa kvinnor, och inte heller deras kriminella 
handlingar. Det saknas idag kompetens att se komplexiteten och 
dubbelheten dom här kvinnorna befinner sig i. Genom att ställa 
krav på detta i upphandlingen kan problematiken minska. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2023/566-1 Tjänsteutlåtande - Gemensam upphandling 
av Avhopparverksamhet 

• SOF 2023/566-1.1 Bilaga 1 - Upphandlingsdokument 
Avhopparverksamhet 

• SOF 2023/566-2 Bilaga 2 - Protokoll MBL §11 
Avhopparverksamhet 
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§ 28 
Upphandling av insamling och återvinning av avfall  

Upphandlingsdokument 
SOF 2025/164 
 

Beslut  
1.     Socialnämnden godkänner upphandlingsdokument för 
upphandling av Insamling och återvinning av avfall. 
2.     Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att fatta 
tilldelningsbeslut, vid behov avbryta upphandling och teckna avtal 
och med godkänd leverantör. 
3.     Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att för 
nämndens räkning besluta om: 

-     förlängning, hävning samt uppsägning av avtal, 
-     partsbyte samt underteckna avtal om partsbyte, 
-     ändringar och tillägg till avtal som är förenliga med 
upphandlingslagstiftningen samt 
-     mindre justeringar av avtal. 

4.     Socialnämnden ger socialdirektören möjlighet till delegering 
av åtgärderna i punkt 3.  
5.     Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Upphandlingen avser att bidra till att uppfylla Stadens miljömål 
samt att tillhandahålla ett ramavtal som gör att detta sker på ett 
kostnadseffektivt sätt. 
  
Uppdraget innefattar att antagen leverantören ska ta hand om 
Stadens källsorterade verksamhetsavfall och se till att det hämtas, 
transporteras och materialåtervinns i enlighet med 
Europaparlamentets och rådets direktiv 2008/98/EG och 
avfallshierarkin. 
  
Upphandlingen har ett uppskattat sammanlagt värde på 700 000 
SEK per år. Hela avtalets takvolym uppgår till 3 500 000 SEK för 
hela avtalsperioden. 
  
Upphandlingen avser ett ramavtal och endast en (1) leverantör 
kommer att antas för hela uppdraget. 
  
Avtalet ska preliminärt börja gälla från och med den 1 oktober 2025 
och löper med en tid om två (2) år med möjlighet att förlänga 
avtalet med ett (1) år plus ett (1) år. 
  
För upphandlingen föreslås bifogat upphandlingsdokument. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/164-1 Tjänsteutlåtande - Upphandling av 
insamling och återvinning av avfall 

• SOF 2025/164-1.1 Bilaga 1 - Upphandlingsdokument, 
Insamling och återvinning av avfall SOF 2025-165 

• SOF 2025/164-2 Bilaga 2 - Protokoll MBL §11 Upphandling 
av Insamling och återvinning av avfall 
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§ 29 
Upphandling Enstaka HVB platser för vuxna inom 
Socialpsykiatrin  

Upphandlingsdokument 
SOF 2025/376 
 

Beslut  
1.     Socialnämnden godkänner upphandlingsdokument för 
upphandling av Enstaka HVB platser för vuxna inom 
socialpsykiatrin. 
2.     Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att fatta 
tilldelningsbeslut, vid behov avbryta upphandling och teckna avtal 
och med godkänd leverantör. 
3.     Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att för 
nämndens räkning besluta om: 

-     förlängning, hävning samt uppsägning av avtal, 
-     partsbyte samt underteckna avtal om partsbyte, 
-     ändringar och tillägg till avtal som är förenliga med 
upphandlingslagstiftningen samt 
-     mindre justeringar av avtal. 

4.     Socialnämnden ger socialdirektören möjlighet till delegering 
av åtgärderna i punkt 3.  
5.     Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden föreslås tillsammans med stadens stadsdelsnämnder 
att gemensamt upphandla ”Enstaka HVB platser för vuxna inom 
socialpsykiatrin” då gällande avtal löper ut den 30 september 2025. 
  
Upphandlingen innefattar boende med individuellt utformad omsorg 
och stöd till personer som är 18 år eller äldre, som har ett psykiskt 
funktionshinder som medför väsentliga svårigheter för personen att 
utföra aktiviteter på viktiga livsområden och dessa begränsningar 
har funnits eller kan antas komma att bestå under en längre tid. Den 
enskilde ska under vistelsen ges en ordnad vardag med en 
meningsfull fritid. 
  
Upphandlingen har delats in i tre delområden: 

1. A1: Tillståndspliktigt boende för personer med normalt 
behov av stöd- och omvårdnad. 

2. B1: Tillståndspliktigt boende för personer med stort behov 
stöd- och omvårdnad. 

3. B2: Tillståndspliktigt boende för personer med omfattande 
komplext behov av stöd- och omvårdnad. 
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Behovet av insatser varierar mellan de olika nämnderna och över 
tid. Under år 2024 köpte staden enstaka platser för vuxna inom 
socialpsykiatrin för cirka 100 miljoner kronor. 
  
Den maximalt tillåtna volymen för ramavtalet under 
ramavtalsperioden uppgår till 720 miljoner kronor 
  
Ramavtalen ska preliminärt börja gälla från 1 oktober 2025 till och 
med 30 september 2031. Maximal avtalstid är sex år. Avtalet 
förlängs per automatik om det inte i förtid sagts upp av 
socialförvaltningen eller leverantör. 
  
Upphandlingen görs på uppdrag av socialnämnden enligt lag om 
offentlig upphandling (LOU). Anbud utvärderas enligt principen 
ekonomiskt mest fördelaktig utifrån grunden pris. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/376-1 Tjänsteutlåtande - Upphandling av Enstaka 
HVB platser för vuxna inom socialpsykiatrin 

• SOF 2025/376-1.1 Bilaga 1 - Upphandlingsdokument, 
Enstaka HVB platser för vuxna inom socialpsykiatrin 

• SOF 2025/376-2 Bilaga 2 - Protokoll MBL §11Upphandling 
av Enstaka HVB platser för vuxna inom socialpsykiatrin 
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